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Izvleček iz poslovnih 
poročil za leto 1972

A — SPLOŠNI PODATKI
Podjetje je v letu 1972 po

slovalo kot ena pravna ose
ba dn ni imelo organiziranih 
samostojnih organizacij zdru
ženega dela. Organizacijsko 
je bilo razdeljeno na interne 
delovne enote, od katerih sta 
le prodajna mreža s svojimi 
109 poslovalnicami in tovar
niška menza ugotavljali sa
mostojno celotni dohodek, za 
vse ostale proizvodne delov
ne enote pa smo obračuna
vali celotni dohodek skupaj. 
To ločeno ugotavljanje je 
služilo boljšemu pregledu in 
teaneljfitetjšim analizam, za
ključni račun hi končna ugo
tovitev rezultatov pa je za 
podjetje enotna.

Notranja zakonodaja v 
podjetju v letu 1972 ni doži
vela bistvenih sprememb. 
Statut in vsi pravilniki so bi
li v glavnem le usoglaišeni s 
splošnimi pozitivnimi predpi
si in prilagojeni tekočim po- 
Slovnm potrebam. Le pravil
nik o (kreditiranju stanovanj
ske gradnje in oddaji stano
vanj je bil v calati postavljen 
na novo.

Vsi samoupravni organi v 
podjetju so imeli v letu 1972 
sikupno 135 saj. Polleg tega 
smo imeli 3 zbore delovnih 
ljudi v podjetju, kjer so bili 
obravnavani zaključni račun, 
sprememba pravilnika o de
litvi OD in predlog poslovnih 
načrtov za naslednje leto. Po
samezne delovne enote (22) so 
posebej po- potrebi sklicevale 
zbore delovnih enot, kjer so 
obravnavali svojo interno 
problematiko. Svet delovne 
enote prodajne mreže (je imel 
9 sej. Tu so obravnavali pro
bleme prodaje, zalog blaga 
in formirali predloge za sploš
ne akte, ki jih potrjuje delav
ski svet podjetja.

Povprečno je bito v podjet
ju  zaposlenih 2291 delavcev, 
od tega v tovarni 1880 (vključ
no Trbovlje) in v prodajni 
v učnem razmerju 173 učen- 
mreži 411. Poleg tega je bilo 
141 v mreži. V Trbovljah je 
cev in sicer 32 v tovarni in 
bito 31. 12. 1972 zaposlenih 
274 delavecv.

Po kvaliifikaijski sestavi je 
bilo v podjetju 8 delavcev z 
visokošolsko, 16 z višjo šol
sko in 132 s srednješolsko 
izobrazbo ter 59 visokokvali
ficiranih in 669 kvalificiranih 
delavcev, prestali zaposleni

pa so bili nižjestrokovni, poll- 
kvtoffcirani in nekvalificira
ni delavci.

Na rednih visokih, višjh in 
srednjih šolah smo štipendi
rali 32 Slušateljev, na izred
nih šolah pa se je dopolnilno 
izobraževalo 27 naših delav
cev.

Za zdravstveno varstvo de
lavcev je Skrbela preventivno 
in kurativno samostojna 
obratna ambulanta v podjet
ju, kjer je od 1. 5. 1972 dalje 
stalno deloval zdravnik z dve
ma medicinskima sestrama v 
sodobno .urejenih prostorih.

Stanovanjsko problematiko 
smo reševali v glavnem z 
odobravanjem posojil za na
kupe stanovanj v blokih in 
za individualno gradnjo. Od 
skupno 227 vloženih prošenj 
je bilo ugodno rešenih 130 
primerov.

Za ceneno in zdravo pre
hrano je skrbela tovarniška 
menza s centralno kuhinjo in 
z jedilnicami in okrepčevalni
cami po vseh dislociranih 
obratih.

Za sistematično obveščanje 
članov kolektiva je poleg obi. 
čajnih oglasnih desk in zvoč
nega obveščanja skrbelo to
varniško glasilo »Čevljar«, ki 
je izhajalo redno mesečno.

B — STROKOVNI 
PODATKI

a) Tehnično poročilo
1. Proizvodnje obutve:
Količinsko je bilo izdelanih 

v letu 1972 4'% manj parov 
obutve kot preteklega leta. 
Osnovni vzrok temu je bilo 
pomanjkanje zgornjih delov, 
čeprav so enote s to proiz

vodnjo delale tudi ob prostih 
sobotah. Vrednost proizvod
nje obutve ise je povečala za 
39 %, na kar je vplival pred
vsem podražitev materiala pa 
tudi več vloženega dela zara
di modnih zahtev trga.

2. Proizvodnja vzporednih 
dejavnosti:

Proizvodnja gumarne se je 
zaradi znižanja potreb zmanj
šala za 3%.

V obratu PUR, ki je bil 
formiran v letu 1972, je pro
izvodnja podplatov stekla iz
redno uspešno in je bil plan 
izpolnjen.

V obratu plastike je bili 
pito sicer izpolnjen, vendar 
zaradi ozkega grla pri izdela
vi orodij: niso bile izkorišče
ne vSe kapacitete.

Obrat usnjame je plan pre
koračil za 18%. Proizvodnja 
pokriva vse lastne potrebe, s

presežki Pa oskrbujemo na
še stalne kooperante in dru
ge kupce.

3. Ostali kazalci:
Število zaposlenih v proiz

vodnji se j e povečalo za 8 %, 
največ v Trbovljah in seveda 
v obratu PUR. Primerjava 
količinske produktivnosti, 
upoštevajoč normirano vlože
no delo, kaže enako produk
tivnost kot leto poprej.

Analiza vzorcev in kopit kar 
že, da je bilo v letu 1972 v 
proizvodnji 8 vzorcev manj 
kot lani, za isto število pa se 
je povečalo število kopit. 
Povprečna količina proizvede
nih parov na vzorec se je po
večala _ za 2 %, na kopita pa 
zmanjšala za 15 %.

Skupni izmet v proizvodnji 
obutve je znašal 61.139 parov,

ali 16 % več kot lani, oziroma
3,01 %, proizvedene količine. 
Po vrednosti se je izmet ce
lo povečal’ za 73 %.

Investicijsko vlaganje je bi
to v letu 1972 namenjeno 
predvsem v dograditev nove
ga Skladiščnega poslopja in v 
opremo za nov obrat PUR. Z 
vlaganji smo povečali tudi kai. 
paritete v plastiki, dočiim so 
ostale naložbe predstavljale v 
glavnem le zamenjavo dotra
jane ali zastarele proizvodne 
opreme.

b) Nabavno poročilo
Za nabavo službo je leto 

1972 značilno kot cenovno ze
lo nemirno leto. Vse leto so 
cene postopoma rasile, naj- 
večje premike pa smo zazna
movali v obdobju avgust — 
november. Ti premiki so bili 
najtobčutnejši in boleči pred

vsem pri zgornjem usnju, 
dočiim nam je lastna proiz
vodnja gumijevih in PUR 
podplatov, peta in napetni- 
kov (ter usnjene podloge te
žave omilila.

Visok porast cen zgornje
mu usnju — ta je bil na do
mačem trgu občutnejši — 
nam je narekoval preusmeri
tev na izvoz po vrednosti za 
110% več usnja kot leto po
prej, občutno pa se je pove
čal tudi uvoz ostalih materia
lov in proizvodne opreme, ta
ko, da smo v celoti uvozili za 
91 % večjo vrednost blaga kot 
v 1971. letu.

V uvozu usnja so bile naj
močneje zastopane Italija s 
56 %, Zap. Nemčija s 16 %, 
Belgija 13,4% in Avstrija z 
10,9%, ostanek pa smo uvo-

(Nadalj. na drugi strani)

8. marec
Velikokrat smo že zatrdili 

in zapisali, da so si pri nas 
ženske priborile svojo enako
pravnost. Ponosni smo na to, 
kajti s tem se lahko pohvali
jo le redke družbe. Da so si 
enakopravnost priborile v na
rodnoosvobodilni borbi, ' ko 
so se z ramo ob rami borile z 
možmi, o tem ni dvoma. Tu
di pri obnovi domovine so 
žene z vso odločnostjo uve
ljavljale svojo enakopravnost, 
čeprav z velikimi žrtvami, za
kaj žrtvami? Zato ker so pri 
tem opravljale dvojno delo: 
delo pri obnovi domovine in 
delo doma. In tako je še da
nes. Poleg redne zaposlenosti, 
vsaj še enkrat toliko dela 
opravijo doma. Redki so mož. 
je, ki pomagajo pri domačih 
opravilih, pa tudi naša druž
ba še zdaleč ni storila dovolj, 
da bd razbremenila žene. 
Otroško varstvo od jasli, prek 
vrtcev do šolskega varstva je 
še zelo šibko, tudi servisne 
službe niso zadostne, pred
vsem pa predrage.

Bojim se, da ta dvojna za
poslenost ni edini vzrok ne- 
uveljavljanja žensk v družbe
nem življenju. Neenakost 
med spoloma, ki se je poka
zala že v domovini s prvo de
litvijo dela, obstaja še vedno. 
Žene so bolj spretne, vztraj
nejše in natančnejše, možje 
pa bolj iznajdljivi, telesno 
močnejši in bolj preudarni. 
Če natančneje preučimo na
štete lastnosti posameznega 
spola, jim lahko zelo opore
kamo. Žene so zaradi svojih 
nežnih prstov resnično spret
nejše in možje prav gotovo 
telesno močnejši, ne drži pa, 
da bi bili možje iznajdljivejši 
in bolj preudarni in žene na
tančnejše. To velja samo v 
naši miselnosti, v resnici pa 
ne. In prav v tem grmu tiči 
zajec. Naša miselnost, da so 
ženske manj sposobne, po
stavlja veliko oviro za njiho
vo uveljavitev enakopravno
sti. šele ko nam žene z ab
solutno boljšim delom poka
žejo svoje kvalitete jih pri
znamo in verjamemo v njiho
ve sposobnosti, samo malen
kostna razlika pa nas nika
kor ne more prepričati o tem, 
kar je hudo narobe.

Spet bo praznik žensk. Ali 
bomo spet ostali samo pri če
stitkah in obljubah ali bomo 
korenito posegli v našo misel
nost in naš odnos do žensk?

Božidar Meglič

Novice iz oddelka 
521

V montažnem oddelku 521 
so na zboru delovne enote 
pregledali gospodarjenje v 
januarju, ki je 'bilo za njih 
dokaj ugodno. Razdelili so tu
di rezervni slklad delovne eno. 
te. Delitev bo za vse enaka 
na mesečno zaposlitev. Isti 
kriteriji bodo uporabljeni pri 
delitvi denarja od prihranje
nega defekta. Opozorili so 
tudi na večjo disciplino in 
red pri delil.
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žili iz Francije in Anglije. 
Zgornjega usnja smo uvozili 
iz Italije 86,6 % in de ostanek 
iz že navedenih držav.

Omeniti moramo tudi, da 
smo v I. podlatj u občutili po
manjkanje materialov, z dvi
ganjem cen se je 'kasneje po
pravilo, vseenno pa je proiz
vodnja zaradi tega stanja mo. 
ralla utrpeti večkratne spre
membe in manjše zastoje.

Prevoz materiala. vrši v pre. 
težni meri lasteni avtopark, 
'ki je v celoti prevozil v 1972. 
tetu letu 10,4% več kilome
trov ikoit v letu 1971. Inte- 
santno . je, da so prevozili 
manj tovamjaki itn furgoni 
IMV, 132,4% več km pa so 
opravil furgoni fiat, kar ka
že, da so ti avtomobili naj- 
prikladnejši za naše potrebe.

Zaradi porasta cen smo mo- 
morali v decembru spremeni
ti navzgor naše stalne nabav
ne cene in talko revalorizirati 
vrednosti zalog, kar bo omo
gočilo pravilnejše in sigur- 
nejše kalkuliramje lastnih cen 
naših proizvodov.

c) Prodajno poročilo
Karakteristično za gibanje 

prodajne cene v letu 1972. je 
umirjanje povpraševanja na 
domačem trgu, velika oprez
nost in zahtevnost zapadnih 
inozemskih kupev ter še ved
no močno povpraševanje 
vzhodnih inozemskih odje
malcev.

V prvih dveh primerih je 
osnovni' vzrok za padec pro
daje trend cen navzgor, kar 
tržišče le počasi sprejema, 
značilen za vzhodni izvoz pa 
je pritisk na nižje cene in 
zaradi tega še vedno močna 
naročila. Vsi trije primeri pa 
enako vplivajo na stopnjo 
dobička pri prodaji, ki se je 
v primerjavi s preteklim le
tom v celoti znižala od 13,2 
odst. na 6,99%.

Vse te težave so se v glav
nem pojavile v jesenslko-zim- 
skl sezoni, ko so sunkovito 
naraščale cene osnovnim ma
terialom in tudi drugi stro
ški, mi pa smo prodajne po
godbe sklenili že spomladi in 
prodajnih cen nismo mogli 
spreminjati, na domačem tr
gu pa so bile cene obutve 
tudi kontrolirane in v glav
nem zamrznjene.

Skupno smo prodali v 1972. 
letu 2.053.456 parov obutve 
lastne proizvodnje, ali 22.853 
parov več kot smo jih izdela
li, kar smo pokrili iz zaloge, 
vseeno pa je bila prodaja za 
20.446 parov manjša kot 
prejšnje leto. Znižala se je 
realizacija v lastno prodajno 
mrežo za 2,4% in na tuja 
tržišča za 0,7 %, povečala pa 
se je prodaja ostalim doma
čim kupcem za 24,4%.

V lastne prodajalne smo 
prodali 56,6 %, ostalim kup
cem 7,1 %, na tuja tržišča pa
36,3 % celotne prodaje.

\ Po vrednosti je bila proda
ja poslovalnicam višja za 20 
odst., drugim kupcem pa 70,8 
odst. din v izvozu za 41,2 %.

Povprečna cena za proda
ni par se je dvignila za 28,7 
odst. Najvišji porast povpreč
ne cene z indeksom 152,1 iz
kazujemo pri prodaji na za- 
pad, najnižjega z indeksom 
113,8 pa pri prodaji na 
vhod.

Precejšnje težave pri pro
daji so povzročale prekasne 
dobave zaradi zamud v pro
izvodnji, povečanje števila 
reklamacij zaradi defektov 
in v nekaterih primerih, po
sebno pri izvozu, tudi' vrača
nje pošiljk zaradi uporabe 
slabših materialov. Ti pojavi 
imajo za posledico plačeva
nje penalov in zniževanje cen, 
lahko pa tudi odvračanje 
kupcev od naših proizvodov.

Prve rezultate pri prodaji 
smo dosegli tudi pri realiza
ciji proizvodov naših vzpo
rednih dejavnosti, saj ta rea
lizacija že predstavlja 7,7% 
prodaje naših proizvodov, 
oziroma 5,6%- naše skupne 
prodaje.

V celotni prodaji je z 10,9 
odst. vsebovana tudi prodaja 
trgovskega blaga na doma
čem-trgu in z 11,46% pro
daje trgovskega blaga v iz
vozu.

Prodaja lastnih proizvodov 
predstavlja 72,4 % celotne rea
lizacije. Za pospeševanje iz
vozne dejavnosti smo z ve
ljavnostjo od 1. 7. 1972 dalje 
pristopili kot družabniki k 
zahodnonemšM firmi Afis, KG 
Pirmasens. To poslovno sode- 
®ovanje nam omogoča večji 
poslovni' vpliv na naše zuna
nje partnerje, Skupno odloča
nje pri poslovni orientaciji in 
udeležbi na dobičku pni- ome
njeni filmi, na drugi strani 
pa tudi večjo odgovornost pri. 
izpolnjevanju sprejetih ob
vez, ker bomo sicer utrpeli 
škodo pri dobičku te firme. 
Zahodni izvoz je bil v celot
nem izvozu udeležen z 59,7 %.

V naši prodajni mreži smo 
v 1972. letu prodali za 1,3 % 
manij parov obutve, po vred
nosti pa smo lanskoletno pro
dajo povečali za 21,5 %.

Poleg že omenjenih težav 
pri splošni prodaji obutve 
moramo posebej omeniti iz
redno neugodno jesen in za
četek zime, ki sta tudi nega
tivno vplivala na potek pro
daje v poslovalnicah. Zaradi 
neugodnega vremena smo mo
rali izvesti razprodajo zasta
jajočega sezonskega blaga že 
v decembru, kar smo doslej 
delali šele v januarju, sicer 
bi bila prodaja v decembru 
občutno nižja.

Za znižanje cen ob razpro
dajah sezonskih zaostankov 
smo letos porabili 3,06% od 
doseženega prometa, Hami le 
2,35%, kar pomeni za 63,7% 
večji izpad na dohodku.

Največji promet je dosegla 
poslovalnica Zagreb I. s 17,4 
milijoni dinarji, kot najbolj
še, pa sledijo: Beograd II. s
15,7 milijoni, Ljubljana III: 
z 10,5 milijoni, Ljubljana I. z
9,3 milijoni in Sarajevo z 8,6 
milijoni.

Poslovalnice so nam mora
le zaradi reklamacij kupcev 
vrniti 18.529 parov, kar je 
14,4% .manj kot v preteklem 
'letu.

Zaloge blaga smo v poslo
valnicah obračali nekoliko po
časneje kot lani. Letni pre
obrat zalog je 'bi dosežen le 
s 3,18 krat proti lanskoletne
mu 3,37 krat. Po vrednosti so 
zaloge vezale v poprečju 32% 
več obratnih sredstev, ome
niti pa moramo, da so bile 
zaloge koncem leta enalke kot 
ob koncu lanskega leta, k če
mer ije pripomogla že ome
njena decembrska razprodaja.

d) FINANČNO POROČILO
1. Tovarna:
Vsa poslovna gibanja, ki-so 

bila obravnavana doslej, naj
dejo svoj odraz tudi v finanč
nih rezultatih. Celotni doho
dek .tovarne, ki ga sestavlja 
dejansko dosežena realizacija 
skupaj z izrednimi dohodki, 
je bil sicer presežen v pri
merjavi s preteklim letom za 
36,4%, toda istočasno so po
slovni stroški' porasli za 60% 
Sin obračunana amortizacija za 
115,9% tako, da smo dosegli 
le za 6,4% večji dohodek in 
če iz njega pokrijemo za 
26yl %, več realiziranih oseb
nih dohodkov, nam je za 
ostalo delitev na isiklade osta
lo za 31,7 % manj sredstev.

Delitveno razmerje v do
hodku se je spremenilo od 
lanskoletnih 60,8:39,2 na letoš
njih 74,1:25:9 v korist Skladov, 
vendar če pri tem upošteva
mo sredstva amortizacije, 
nam je letos ostalo za razšir
jeno reprodukcijo in obratna 
sredstva nominalno celo 
1.340 307,— din več sredstev 
kot lani, kar pa seveda zara
di inflacije ne more biti ena
kovredno 'lanskoletnim sred
stvom.

Osebnih dohodkov |je bilo 
izplačanih poprečno na zapo
slenega za 182 ur rednega de
lovnega časa 1.7971,— din (la
ni 1.514,— din), kar znese 
18,2 % več kot lansko leto.

Od stroškov so najobčutnej- 
še porasli: poraba osnovnega 
materiala z indeksom 185, od
pisi orodja (kalupi, kopita) z 
211, stroški imvestidjslkega 
vzdrževanja s 418.

Na poslovne rezultate so v 
latu 1972 prvič močnejše vpili, 
vali naši obrati z vzporedni
mi dejavnostmi. Predvsem so 
pokrili negativne razlike pri 
nabavi materiala, saj so 
ustvarili1 1,08% pozitivne raz
like, računane na celotni do
hodek tovarne (3.431.900,— 
din).

V tovarniškem celotnem 
dohodku po zaključnem raču
nu ni vsebovana v trgovski 
mreži še neprodana obutev 
(lastne proizvodnje in jo ob
ravnavamo. kot zalogo.

2. Prodajna mreža:
Celotni dohodek prodajne

mreže je bilo dosežen v pri
merjavi z letom 1971 z indek
som 125,7, vendar so tudi tu 
poslovni stroški in amortiza
cija z indeksom 145,5 ob ena

kem rabatu in je bil zaradi 
tega dosežen le 17,5% višji 
dohodek.

Za osebne dohodke smo po
rabili iz dohodka 25% več 
sredstev kot 'lani. Poprečni 
mesečni osebni dohodki na 
zaposlenega so znašali 2.344,— 
proti lanskoletnim 1.929,— 
din in so biffi, torej višji za
21.5 %. Tovarniške osebne do
hodke prekoračujejo za 
30,8%.

Delitveno razmerje v do
hodku je znašalo 1972. leta 
44,6:55,4 iamSko leto pa 
41,7:58,3 v korist skladov.

3. Tovarniška menza:
V tovarniški menzi' se je 

obseg poslovanja po vredno
sti povečal za 48,7%, od tega 
v kuhinji za 58 % in v bifejih 
za 37,7%.

V obračunu za menzo ta 
pokriva vse svoje stroške z 
vsemi osebnimi dohodki, za
to pa ji itz sredstev SSP to
varne dodajamo na vsak pro
dani topli obrok 1,00 din in 
za vsakoi prodano kosilo 2,00 
din.

Pri talkem.. načinu poslova
nja 'kuhinji dodajamo redno
34,3 % sredstev, kljub temu 
pa kuhinja izkazuje izgubo v 
višini 131.770,— din, kar je 
zopet 14% njene realizacije 
po dejanskih prodajnih ce
nah. Izkazana izguba je po
krita iz dohodka tovarne.

4. Zaloge in obratna sred
stva:

Poprečne zaloge v tovarni 
so ise po vrednosti dvignile za
65.5 %, koncem leta pa so de
jansko višje celo za 108,9%. 
Pri tem so se najmočneje 
dvignile zaloge vseh vrst ma
terialov, in sicer poprečno za
66.1 % in koncem leta za 
134,2 %, nedokončana proiz
vodnja je bila poprečno višja 
za 52,8 % in koncem leta za 
91,2%, zaloge izdelkov pa so 
se v poprečju dvignile za
75.1 % koncem leta pa so .bile 
višje za 70,1 %.

V poprečju so vse zaloge 
angažirale 22.174.000,— din več 
obratnih sredstev, koncem le
ta pa vežejo 41.322.000,— din 
več sredstev kot leto popraj.

Glavni vzrok za tako povi
šanje angažiranih obratnih 
sredstev je porast cen, pred
vsem pri zalogah materiala 
in nedokončane proizvodnje 
pa vpliva tudi razširitev na
ših vzporednih dejavnosti, 
predvsem nova dejavnost v 
PUR.

Iz teh ugotovitev izhaja, da 
nam ostanek dohodka po za
ključnem računu nite ne po
kriva vezave v zalogah, ozi
roma če upoštevamo zaloge 
in ostanek dohodka tudi v tr
govski mreži, da so za celo 
podjetje večje vezave približ
no enake ostanku dohodka, 
ne da bi še kaj izločili za 
sklad skupne porabe.

5. Investicije:
V investicije smo v tovarni 

vložili v letu 1972 18.341.076,— 
din in v mreži 6.200.139,— din, 
ali skupaj 24.541.215,— din. Po 
namenu je bilo v tovarni v 
gradbene objekte vloženih

5.783.698,— din in delovne pri
prave 12.557878,— din v pro
dajni mreži pa v gradbene 
objekte (novi lokali) 
2.8Ö6.059,— din, v delovne pri
prave (inventar) 1.031874,— in 
v adaptacije lokalov 
2.362.805,— din.

Vse investicije, razen manj
šega ostanka kredita iz pre
teklega leta v višini 67.752,80 
din, smo pokrili iz lastnih 
sredstev,- kar je predstavljalo 
dokaj velik napor, če upošte
vamo že omenjeno večjo ve
zavo obratnih sredstev.

6. Zaključek:
Poslovno leto 1972 lahko v 

celoti ocenimo kot zelo raz
gibano,- saj so nas spremljale 
vse vrste težav; od svetovnih 
monetarnih kriz s povsod pri
sotno! večjo affi manjšo infla
cijo, prek raznih zakonskih 
omejitev za stabilizacijo jugo. 
slovanskega 'gospodarstva in 
cenovnih pretresov, ‘ki so bili 
predvsem občutni v usnjar- 
sko-predclovaikii industriji, do 
internih težav v podjetju za
radi pomanjkanja zgornjih 
delov in tudi hitrega razvoja 
podjetja. Kljub vsemu pa re
zultate podjetja lahko oceni
mo kot uspešne, čeprav so 
bili nekoliko siaibši 'kot lato 
poprej, saj so biffi' še vedno 
med najboljšimi v vsem se
demdesetletnem času obtoja 
■podjetja.

Tudi v programu za 1973. 
leto smo celotna poslovna gi
banja ocenili pravilno. Pred
vsem važna je bila odločitev, 
da v item letu umirimo inve
sticijsko dajiavnost din v ta 
namen organiziramo samo 
sredstva tekoče amortizacije, 
vso pozornost pa da posveti
mo povečanju obratnih sred
stev. V ta namen bo tudi de
jansko potrebno vložiti vse 
napore in .predvsem tekoče 
analizirati vse vezave in jih 
poskušati racionalizirati.

Stoletna tradicija
Konec preteklega leta so 

italijanski proizvajalci obutve 
imeli zelo pomemben jubilej. 
Proznovadi so lOMetnico osno
vanja prve tovarne čevljev v 
Italiji.

Danes dosegajo Italijani ve
like uspehe predvsem ,pri iz
vozu obutve. Skrivnost njiho
vega uspeha je v visoki kva
liteti obutve in hitri prila
godljivosti tovarn za menjavo 
modelov, saj .lahko celoten 
postopek proizvodnje zame
njajo v enem mesecu. Tudi 
za njih je problem najti ma
teriale odgovarjajoče kvalite
te. Surova koža jé postala že 
prava redkost in zato je nje
na cena zelo visoka.

Veliko škodo jim povzroča
jo  fconkurentje s kopiranjem 
modelov v čemer prednačijo 
Amerikanci.

Imajo pa še eno veliko 
prednost. V bližini tovarn 
obutve imajo tudi vrsto to
varn za stroje v čevljarski 

' industriji. Ti dve veji sta ze
lo uspešno povezani.



Obisk v tovarni Lilet
Poslovno sodolovanije add .ko

operacija je danes v moderni 
industriji življenj sika nujnost. 
Zaikalj? Zato, ker se v med
sebojnem sodelovanju in de
litvi dela pokaže vrsta pred

icarli Vešligaj

nositi, ki pomenijo racional
nejše, to je pametnejše in 
bolj smotrno gospodarjenje.’

Ni treba posebej poudariti, 
da naše podjetje uspešno so
deluje «s precejšnjim številom 
podjetij širom naše domovi
ne, pa tudi s firmami iz tu
jine. Marsikateri naš bralec 
gotovo želi, da bi kaj več 
zvedel o žmlljenju in delu so
rodnih podjetij, še posebno, 
ker z njimi sodelujemo. In 
prav tem željam borno Skuša
li ustreči z občasnim predsta
vitvam naših kooperantov v 
Čevljarju.

Tokrat vam predstavljamo 
tovarno ekskluzivno ženske 
modne obutve »LILET« iz 
Maribora.

Podjetje je nastalo nekaj 
let po osvoboditvi' in se je 
najprej imenovalo Tovarna 
čevljev Maribor, kasneje pa 
se je preimenovalo v Lilet. 
V Sklepu podjetja je poleg 
same tovarne tudi industrij
ska trgovska mreža, kd ima 
devet trgov&n, in sicer tri v

Mariboru, dve na Reki, po 
eno pa v Beograidu, Sisku, 
Kimondi in Žalcu. V načrtu 
imajo še razširitev mreže po
slovalnic najprej v  Ljubljani 
in Ravnah na Koroškem.

Tovarna sodi med srednje 
velika podjetja z zavidaj e 
vrednim ugledom na jugoslo
vanskem 'in inozemskim trži
šču. Eden pogosto uporablje
nih pokazalcev velikosti pod
jetja je število zaposlenih; v 
Liietu je 340 zaposlenih, od 
tega jih ije 200 zaposlenih ne
posredno v proizvodnji. V 
lanSkem latu so na dan izde
lali 1440 parov obutve in s 
tem 5 odstotkov presegli svoj 
plan. Tudi letos ostajajo v 
svojih planskih .predvideva
njih v istih okvirih ikot lani 
1400 parov na dan. V letoš
njih bistveno težjih .pogojih 
gospodarjenja bodo vse svo
je moči strnili v prizadeva
njih za ohranitev svojega po
ložaja na trgu in nadaljnjemu 
razvoju podjetja. Lani so 
369.335 parov Obutve izdelali 
v 225,2 dneva z 179 dejansko 
neposredno v proizvodnji za
poslenimi delavci Za izdela

Danica Žunkovič

vo enega para obutsve so po
trebovali 66,96 minut, pri tem 
pa je treba povedati, da tu 
ni všteto delo za 32290 zgor
njih delov, M so jih dobavili 
kooperantje.

še posebej sem se zanimal, 
'kakšno je sodelovanje med 
Liletom in našim podjetjem.

Tehnični vodja Karli Vešligaj 
mi je ljubeznivo odgovoril tu
di na to vprašanje. Tretjino 
njihove proizvodnje odkupi 
naše podjetje oziroma firma 
Afis. Vsako sezono izdelajo 
po eno kompletno grupo Afis 
(grupa zajema 6 do 8 mode

pa so mi pripovedovali o dru
gih prav tako pomembnih 
stvareh.

Poprečni osebni dohodek 
v lanskem letu je bil v tovar. 
ni Lilien; 1600,00 din. In ko
sem se pogovarjal z delavci 
pri različnih opravilih v šival

na kot osemnajst članski de
lavski svet.

Na koncu sem se pogovar
jal še s predsednico enega 
najbolj aktivnih mladinskih 
aktivov v Mariboru dvajset- 
letnno Danico Žunkovič. V 
podjetju dela kot tajnica sa

montaža

lov) po osnovni 'kreacijî  ki 
jo dobe od naših modelirjev. 
'Za svojo industrijsko trgov
sko mrežo pa iz naše kolekci
je dopolnijo svoj asortiman. 
Pri nas kupujejo tudi poliz
delke naših vzporednih dejav
nosti. In kakšne so perspek
tive za nadaljnjo medsebojno 
sodelovanje? O item so se v 
sosednji pisarni pogovarjali 
direktor podjetja Lilet Fra
njo Gorjanc, vodja komercia
le v Liietu Otmar Toplak, so
lastnik firme Afis gospod 
Schmidt in predstavnika na
šega podjetja pomočnik glav
nega direktorja Janez Bedina 
in direktor prodajnega sek
torja Milan Jazbec. Zanimalo 
me je, kako delavci v proiz
vodnji gledajo na medsebojno 
sodelovanje obeh podjetij. Ni
so mi povedali kaj dosti, pač

niči in .montaži se mi je zde
lo kot, da se pogovarjam v 
naši tovarni. Tudi njihovi od
govori so bili podobni odgo
vorom naših delavcev. Želje 
po višjem osebnem dohodku, 
izboljšanju pogojev dela, si
cer pa so kljub vsemu zado
voljni pri delu. In če se bodo 
držali začrtane poti bodo. go
tovo dosegli tisto, kar si se
daj želijo. Nekateri so bili 
mnenja, da je njihova orga
nizacija sindikata bolj aiktiv-

moupravnih organov. Tudi iz
ven podjetja ie zelo aktivna 
od krajevne Skupnosti pa do 
občinske konference zveze 
mladine. Povedala mi je, da 
je v tovarni 16 članov zveze 
komunistov.

»Še boste morali priti v 
Maribor,« me je na koncu 
povabil vodja komerciale Ot
mar Toplak. Resnično bo za
nimiva primerjava s tovarno 
danes in tovarno čez nekaj 
let. Božidar Meglič

Wortman 
v ekspanziji

šivalnica

Schuhkurier št. 1 iz tekoče
ga leta prinaša kratko repor
tažo o poslovanju firme 
Wortman — KG, uvoz in iz
voz modne obutve, Detmold 
Zahodna Nemčija.

Firma je bila ustanovljena
1. januarja 1967 z namenom, 
da posredujejo nemški nad
robni trgovini uvoženo mod
no italijansko, špansko in 
drugo svetovno obutev. Uva
žajo tudi iz Jugoslavije. V pr
vem letu je znašal njen pro
met 3 milijone DM, lani pa 
že blizu 40 milijonov (21 mi
lijard S-din).

Konec leta 1972 se je firma 
preselila v nove okoli 6.000 m2 
velike poslovne prostore. 
Skladišče je povezano z in
dustrijskim tirom in prireje
no tako, da štiri vagone isto
časno lahko ražkladajo in 
nakladajo. V 18 mestnih cen
trov dostavljajo blago z di
rektnimi vagoni praktično

prek noči. V glavni sezoni od- 
premijo dnevno 25—30.000 pa
rov. Kupcem, ki imajo slab
še železniške zveze, dostavlja
jo blago s tovornimi avtomo
bili. Zanje imajo posebno 
rampo, kjer lahko 6 avtomo
bilov naenkrat razkladajo in 
nakladajo.

Wortman ima v mnogih ev
ropskih in tudi prekomor
skih državah svoje delavce, 
ki ne organizirajo samo na
kup, produkcijo, kontrolo 
kvalitete in dobavnih rokov, 
temveč sodelujejo in pomaga
jo proizvodnji tudi pri raz
voju sezonskih kolekcij.

Glavna vprašanja rešujejo 
timsko, kjer obdelujejo ana
lizo trga, vprašanje cen, mo. 
de, nabavnih-prodajnih mož
nosti, na čemer naj bi tudi 
slonela »skrivnost« velikega 
napredka, ki ga je podjetje 
doseglo v šestih letih svojega 
obstoja.



Poslovalnica v Škofji Loki

Poslovalnica v Škofji Loki

sem Iga 'kako je mogoče, da 
se tako ,dobro drži. »Mogoče 
zaito, ker ne kadim«, je od
govoril z odkritim zadovolj
stvom. Zanimiva je bila nje
gova (pripoved o (tem, kako se 
je učil trgovine. Vstati je mo
rali že ob pol petih in najprej 
pripraviti drva za gospodar
ja, nato pa (je do sedmih po
metal po hiši, selle nato je 
smel v trgovino. V šolo v 
Kranj je hodil ob četrtkih in 
nedellj-aih, nazajgrede največ
krat peš. Poslovodja v naši 
poslovalnici je od1 lata 1949. 
Nelkaj Itet nazaj pa je  bil tu
di predsednik delavskega sve
ta mreže. Kljub obilici dela 
je vedno našel čas tudi za de
lo v  (Avto-moto društvu Škof
ja Loka, kjer dela že 25 let 
pretežno bot tajnik, bil pa je 
tudi gospodar in sekretar 
znamenitih škofjeloških dirk. 
Že pred vojno si je kupil1 prvi 
motor, po  vojni |pa je. pre
sedlal z jeklenega konjiča na

avtomobil, še sedaj mu gre 
na smeh, če se spomni svoje 
stare Ballile.

Ko je pripovedoval posa- 
mezne dogodke in če se ni 
mogel spomniti, kdaj se je  
kaj zgodilo, je bila že pri ro
ki Anica, ki je svojega šefa- 
dopolnila. Pomočnica Anica 
Bernik se je izučila v naši 
trgovini in je sedaj v njej že 
trinajsto leto. Hodi pa tudi 
v poslovodsko šolo v Kranj 
in jo bo kmalu končala, tako 
da je za nasledstvo poslovo
dje že preskrbljeno.

Obvezen je bil pogovor o  
našem Čevljarju, kjer pogre
šajo več prispevkov o  novih 
matrialih, raznih sejmih, no
vi kolekciji in modi.

■Poslovil sem se in komaj 
še ujed avtobus. Na poti do
mov sem premišljeval: »Tisoč 
let Škofje Loke in kakšna’ bo 
naša poslovalnica čez tisoč 
let (v Škofji Loki?«

Božidar Meglič

Ni bdi' slučaj, da sem to
krat obiskal poslovalnico v 
Škofiji Loki, kajti letos praz
nujejo v Škofji Loki .1000 let
nico mesta.

Poslovalnica je de dobrih 
sto metrov oddaljena od av
tobusne postaje, tako da mi 
pravi snežni metež ni mogel 
do živega. Njena lokacija, iki 
je na prehodu na glavni trg, 
je odlična. Na sedanje mesto 
so se preselili iz poslovalnice 
v Blaževi uilioi, (kjer je  bil 
leta 1962 požar v ’katerem so 
več škode napravili gasilci 
kot ogenj sam.

Ko sem vstopil v trgovino 
je bilo v njej nekaj žensk, ki 
so kupovale škornje za snež
no brozgo. Pomočnica Anica 
Bernik jim je stregla, kot bi 
imela štiri roke. Ni jd bilo 
treba razlagati po kaj sem 
prišel, ko sem se jd predsta
vil in je V rokah zagledala 
fotografsko torbo. Poslovodja 
Stanko Jesenovec ta hip ni

bä v trgovini Prišel je malo 
kasneje in z njim Itudi nje
gova snaha Katarina Jeseno
vec, iki je druga pomočnica v 
trgovini'. Učenec Matjan Puis 
pa je bil v šoli.

Lani so dobro poslovali, saj 
so plan 1,75 mäijona din pre
segli in realizirali za 1,89 mi
lijona din obutve. Tudi letoš
nji plan 2,1 milijona din upa
jo, da bodo dosegli, čeprav 
je že očitno, da kupna moč 
prebivalstva pada.

Prodajni prostor in skladi
šče sta bila vzorno urejena. 
Letos pričakujejo, da bodo v 
trgovini uredili še centralno 
kurjavo iSkupno s tremi so
sednjimi trgovinami.

Poslovodja Stanko Jeseno
vec oče petih otrok in že 
šestkrat dedek sploh ne kaže 
svojih dvainšestdeset let. »Po
časi bo treba iti, mogoče še 
leto ali dve potem pa grem 
v pokoj,« je dejal. Vprašal

Gabor gre v Iran
Poznana čevljarska tovarna 

za izdelovanje ženske obutve 
GABOR iz Rosenheima (Za
hodna Nemčija — tovarno 
ima tudi v Avstriji), je usta
novila v Iranu skupno s tam
kajšnjo industrijsko grupo 
Melly (Teheran) podjetje za 
proizvodnjo modne obutve 
pod nazivom GABOR, Iran- 
Shoe Company. Osnovni ka
pital znaša 82 milijonov ria
lov (cca 15 milijonov dinar
jev). Gabor in Melly plačata 
vsak po 50%. Melly je ena 
najmočnejših iranskih kon
cernov na sektorju potrošni
škega blaga. Podetje je orga
nizirano vertikalno in ima v 
svojem okviru usnjarne, to
varne za žensko, moško in 
otroško obutev in cca 300 
lastnih trgovin.

Pričetek gradnje nove to
varne, ki bo oddaljena od 
Teherana cca 20 km in ki raz
polaga z 19.000 m2 zemljišča, 
je predviden v začetku fe
bruarja 1973. V začetku juni
ja naj bi izdelali v njej že
3.000 parov na dan. Do leta 
1974 se bo proizvodnja pove
čala na 7.000 parov na dan in 
bo že v tem letu znašala 
predvidoma 2 milijona parov. 
_Obutev te tovarne bo pokri

vala na začetku potrebe Tehe
rana, kasneje pa je namenje
na tudi za izvoz. GABOR 
smatra, da bo plasma modne 
ženske obutve v' Iranu ugo
den, ker ima ta dežela cca 10 
milijonov žensk, ki bi se za
njo zanimale.

Janko Rozman

Katarina Jesenovec, Stanko Jesenovec in Anica Bernik

Teden usnja in obutve
Po uspešni predstavitvi’ na

ših modelov iz sezone pomlad- 
pOletje 1973 na ljubljanskem 
sejmu Moda 73, kjer smo do
bili ljubljanskega zmaja za 
celotno predstavljeno kolek
cijo, je tu nova preizkušnja 
v Zagrebu v dneh od 20. do 
24. februarja. Teden usnja in 
obutve, kjer so prikazala svo
jo obutev vsa važnejša pod
jetja iz Jugoslavije ter šte
vilni razstavlljalci iz drugih 
držav, predvsem Italije.

Tudi v Zagrebu smo našim 
kupcem predstavili spornla- 
danslko-pdletno (kolekcijo, ki 
je zanje še prav gotovo nova, 
saj jo  gotovo niso mogli vi
deti v Ljubljani, v naših za
grebških trgovinah pa so šele 
prvi modeli iz te kolekcije.

Bralci Čevljarja se še goto
vo spominjajo, da smo lan
sko leto na tem sejmu dobi
li najvišje priznanje »Zlato 
cipelico« za ženske čevlje 
Ava. Tudi letos smo se pote
govali za eno izmed priznanj.

V ta namen smo dali na oce
njevanje 15 modelov iz naše 
nove jesensko-zimske kolekci
je. V kolekciji za ocenjevanje 
nismo mogli prikazati vseh 
novosti, ki jih pripravljamo 
za naslednjo sezono, temveč 
le nekaj modelov žensike, mo
ške in otroške obutve.

Upamo, da vas bomo v na
slednji številki čevljarja lah
ko obvestili o uspešnem na
stopu tudi na tej sejemski 
■prireditvi.

Milan Jazbec



Delo ob sobotah
V oddelku poliuretana so 

se na svetu delovne enote od
ločili, da bodo delali vse so
bote v februarju in marcu 
zaradi povečanja naročil. Ce 
bodo ugodili vsem naroči
lom si s tem zagotove nadalj
nja naročila za še en stroj za 
vlivanje poliuretanskih pod-

začel obratovati koncem apri
la.

V januarju' in februarju so 
imeli največje težave v proiz
vodnji zaradi prekomernega 
defekta. Odločili so se, da 
bodo z vsemi silami skušali 
zmanjšati defekte, ki nasta
jajo po njihovi krivdi.

Izdelovalnica zgornjih delov 
oddelek 511

Izdelovalnica zgornjih delov 
511 ima pred ostalima dvema 
izdelovalnicama prednost. 
Kakšno? V izdelavallnici zgor
njih delov 512 še niso v se
danji obliki organizacije po
vsem izkoristili vseh možno
sti, zalo je pač potrebno ve
liko časa, prav talko bodo v 
Trbovljah potrebovali še ve
liko časa, da bo mlad kolek
tiv pridoibM talko zelo po
membne delovne izikušnje. 
Oddelek 511 pa že dlje časa 
dela skoraj v enaki sestavi 
in v rujem je veliko izkušenih 
delavk in delavcev. 104 zapo
sleni v oddelku 511 so mogo
če resnično najbolj optimal
no število za vodenje oddel
ka. Posameznik se še ne mo
re »izgubiti« v množtfci in 
prav to se v velikih o d d e l k i h

Anica Stepančič

žeto hitro zgodi. Tako »zakrit« 
posameznik ne da tistega od 
sebe, kar bi lahko, če bi se 
mu posvetila prava mera po
zornosti. V prirezovalnioi od
delka 511 dela 18 ljudi v dveh 
izmenah, vsi zaposleni v ši

valnici in grupi tanjšanja pa 
delajo samo dopoldne. Med 
vsemi zaposlenimi je samo 14 
moških, pa se bodo ti bolj 
izkazali ob dnevu žensk.

V naše podjetje je Anica 
Stepančič prišla 'kot delavka. 
Kmalu je postala prešivaltka 
in kasneje po vojni je v ta
kratnem oddelku »Kaliforni
ja« postala preddalavka in 
kasneje mojstrica-. Nađmotj- 
strica je že 7 let. Vsako nje
no dejanje izkazuje veliko 
mero uglajenosti in mirnosti. 
Tudi moj pogovor z njo je 
izražal njeno neprisiljeno 
vljudnost. Iz njene pisarne 
■me je pospremila na drugi 
konec oddelka, kjer se pri- 
pravljia za dato na domu.

Delo na domu je posebnost 
oddelka 51,1 in prav ta poseb
nost se kaže v njihovem me
sečnem obračunu, ki zelo va
riira odvisno od upoštevanja 
vrednosti polizdelkov, ki se 
delajo doma. Organizator de
la na domu Janez Meglič, do
ma iz Loma, je bolj po na
ključju prišel na to dalorvno

Zdenka Kuhar

Nadmojštrica Anica Stepan
čič, s katero sem se največ 
pogovarjal v oddelku 511, po
oseblja svoj oddelek. V njej 
se prepletata preudarnost in 
dolgoletne izikušnje. Ko sem 
jo spraševal, kakšni so naj
večji problemi v oddelku, mi 
je brez zadrege hitro odgovo
rila, da bi si želeli več reda 
pri izpolnjevanju plana, kar 
pomeni, da naj se dela tisti 
model toliko časa in takrat 
kot je  predvideno. Tudi z ne
pravočasno dobavo materiala 
imajo težave. Zdli se ji, da je 
podjetje v celoti prehitro 
'zrasfllo pri tem pa smo pozab
ljali na prepotrebne kadre. O 
defektih ima nadmojlsfcrica 
Anica Stepančič posebno 
mnenje. Brez besed ga je tre
ba popraviti, če je zanj kriv 
njihov oddelek, če pa ikdo ho
če neupravičeno prevaliti 
krivdo na rajih, potem se je 
treba upreti z vsemi silami 
in izluščiti resnico.

Rudi Teran

mesto. Žal pa se obseg dela 
bollj zmanjšuje, kajti moka
sini niso več -tisto najbolj 
iskano blago.

še za eno zanimivost sem 
izvedel — za star stroj, ki 
datira iz naj starejših časov 
naše tovarne. Na rajem reže

jermenčke Rudi Teran, ki je 
že trideset let v tovarni. Zelo 
je poznan po svojih sanka
ških uspehih, ki jih v dolgo
letni športni karieri ni malo.

Predsednik sveta delovne 
enote Zdenko Roblek prirezu- 
je že trinajsto leto. V lan
skem letu je bil četrti po 
vrednosti prihranka na ma
terialu med prirezovalci v 
vsaj tovarni-. V svojem od
delku pa ije najvarčnejšt pri- 
rezovalec. Povedal mi je, da 
bo na zbora delovne enote

mm

Zdenko Roblek

: ■

Brigita Zore

predlagal, da bi se njihov re
zervni sklad enote razdelil 
pri tanjšanju zgornjih delov, 
vsem enako.

Zdenka Kuhar že 9 let dela 
Najtežje je prihajati na delo 
ob sobotah, ki bi morale biti 
proste. Čudno se ji zdi, da 
ona ne dobi povrnjene stro
ške prevoza v višini avtobus
ne vozne karte iz Nakla v Tr
žič. Na delo se vozi z možem 
z osebnim avtomobilom.

Mari Mekuč se je sramež
ljivo skrila, ko sem jo  hotel 
fotografirati. Ona se navdu
šuje za linearno delitev ne 
samo rezervnih Skladov de
lovnih enot, ampak tudi do
bička.

čisto v kotu je Brigita Zo
re ffilkala kapice. Ni ji dosti 
mar kaj se dogaja okrog nje, 
važno je, da plača ni preniz
ka Je prav -tako? Mladost je 
norost, to drži. Ni zameriti 
preveliki mladostni zamaknje
nosti, saj to so naša najlepša 
leta.

In tako sem spletel po
govor v oddelku 511. Ker bo

do tudi v bližnji prihodnosti 
delali večino sobot, upam, da 
zato ne bo slabe volje, kaj.ti 
dalo je naš kruh.

Božidar Meglič

Janez Meglič



Nervoza - problem današnje dobe
Močno industrij sto širje

nje, ki je zajelo ves svet po 
drugi: svetovni vojni, ter novi 
odnosi v družbi prinašajo s 
sabo mnogo problemov in te
žav, (ki se (kažejo na vseh 
področjih 'življenja. Vendar 
ge bilo eno teh področij zelo 
pogosto zapostavljeno, nam
reč duševno življenje človeka, 
njegove pobude na delovnem 
mestu, medsebojni odnosi v 
delovni enoti in kolektivu, 
znižani frustacijsiki prag, du
ševne motnje in 'bolezni, to
rej vse tisto 'kar štejemo v 
duševno higieno.

Med bolniki, 'ki jih najde
mo v  naših ambulantah so 
psihonevrotiki na prvem me
stu, daleč pred boiniiki z dru
gimi diagnozami. Nervoze 
v zadnjih letih očitno nara
ščajo in to posebno v Slojih 
industrijskih delavcev.

Da bi razumeli vzrok tega 
se moramo zavedati, da je 
človek družbeno bitje, tesno 
povezano z obolenji, is števil
nimi notranjimi mehanizmi, 
ki se z njimi na različne nači
ne odziva na dogajanja okoli 
sebe. Ko opazujemo ta doga
janja, ne smemo zanemariti 
zgradbe človekove osebnosti, 
njegovih hotenj, želja, priča
kovanj, čustvenega ižvljenja 
in intelektualnih sposobnosti. 
Nikakor ne hi smeli pozabiti, 
da vsaka neizpolnitev zavest
nih ali podzavestnih želja 
sproži burne odzive, ki se 
lahko kažejo v duševnih mot
njah. Na drugi, strani pa mno
go zunanjih dejavnikov po
slabšuje nastale težave. Ome
nimo le problem v družini in 
okolju, ki je v njem posa
meznik odraščal, stanovanj
ske razmere, prehrano, eko
nomske dejavnike in vrsto 
drugih stvari, ki segajo v to 
nadvse širolko področje. Med

ZAHVALA

Ob smrti mojega dragega 
očeta In starega očeta

PETRA VERDIRJA
se zahvaljujem vsem sode

lavkam in sodelavcem prire- 
zovalnice 512 in šivalnice 512, 
ki so darovali cvetje, izrekli 
sožalje in ga spremili na nje
govi zadnji poti.

hčerka Francka, vnukinja 
Metka in ostali domači

vzroke za duševne odklone 
štejemo tudi nenehno dušev
no napetost sodobnega člove
ka, 'ki v želji, da bi dosegel 
čim višji standard, dostikrat 
precejenjuje svoje zmožnosti 
in moči. Posebno vprašanje, 
ki ga je treba, poudariti s 
tem v zvezi je prilagojenost 
zaposlenih na njihovem de
lovnem mestu. Slaba prilago
jenost ni odgovorna samo za 
razvoj nevrotičnih stanj in 
odzivov, temveč tudi za na
stanek epidemij alkoholizma, 
končno pa tudi za zvečano 
število nesreč na delovnem 
mestu in drugje.

Od duševnih motenj in bo
lezni med industrijskimi de
lavci bi omenil samo najbolj 
pogoste. Na prvem mestu so 
vsekakor nervoze, ikaterih bi
stvena lastnost je duševno 
navzkrižje, Na drugem mestu 
bi 'omenil alkoholizem, ven
dar je treba dodati, da je 
med (alkoholiki vsaj 30 % 
nevrotikov, ki svoje proble
me skušajo reševati v alko
holu. Na tretje mesto bi uvr
stil nesreče pri delu. Najno
vejši podatki iz literature 
predvsem poudarjajo oseb
nost poškodovanih ljudi, sla
bi prilagodljivosti na delovno 
mesto, ki je odločilnega po
mena zlasti pri delavcih, pri 
katerih se poškodbe ponav
ljajo.

Končno bi med te bolezni 
uvrstil še tako imenovane 
psihomatsike bolezni npr. ra
ne na prebavilih, nekatere 
srčne bolezni, prebavne mot
nje, motnje dihanja, napada 
migrene, ki močno sodelujejo 
pri obolelosti delavcev v in
dustriji in ki imajo poleg 
svojega telesnega največkrat 
v ozadju še psihični vzrok.

Po podatkih, ki so trenut
no dosegljivi, je ugotovljeno, 
da se ženske v mnogo večjem 
številu nagibljejo k psihone- 
vrotičnim motnjam kot mo
ški. Ta podatek ustreza tu
di stanju v naši tovarni, kjer 
obiskuje obratno ambulanto 
vsaj trikrat več žensk kot 
moški, med temi pa prihaja 
po pomoč kot tretjina zaradi 
psihcmevrotičnih težav. Sigur
no je eden vzrokov temu to, 
da je žena s prevzemom de
lovnega mesta obdržala vlogo 
gospodinje in vse breme ma
terinstva v širšem pomenu 
besede. Zahteva po čim večji 
produktivnosti in usposoblje
nosti na delovnem mestu na 
eni strani in skrb za otrdke, 
dom in družino na drugi

»Čevljar« glasilo delovne skupnosti tovarne obutve 
»Peko« — Ureja uredniški odbor: Bedina Edi (predsed
nik), Hvalica Slavko (namestnik), Eržen Mirjana, God- 
nov Vera, Ivnik Branko, Jerebic Slava, Meglič Milka, 
Podgoršek Anton, Meglič Božidar. — Glavni in odgo
vorni urednik - Meglič Božidar. — Naslov uredništva: 
Peko Tržič. Telefon 70 260, int. 208 — Tisk: CP Gorenj
ski tisk Kranj v 2900 izvodih — Izhaja vsak prvi petek v 
mesecu. List dobijo člani delovne skupnosti brezplačno.

strani so ženo postavili v po
ložaj, iz katerega najde iz
hod v obliki psihonevrotičnih 
reakcij in odzivov'.

Ker je znano, da ima zdrav
ljenje psihonerve, ko se en
krat razvijejo dm usidrajo v 
duševnost človeka malo uspe
ha, bi bila zato potrebna do
bra preventivna dejavnost, ki 
bi zajela tele skupine delav
cev:

1. Mladino zaradi poklicne 
usposobitve (im poklicne izbi
re, posebno take, kd pri posa
meznih delih ne morejo zma
govati vseh zahtev glede na 
svoje sposobnosti;

2. Delavci, ki začenjajo de
lo. Pri tej skupini' moramo

upoštevati sooio-kultumo sta
nje in veliiko pozomsot posve
titi sprejemu in seznanjeva- 
nju novega delavca z okoljem, 
ki vanj prihaja to temu, ka
ko ho Skupina sprejela nove
ga delavca.

3. Ženske, ki so zlahka 
ogrožene zaradi svoje biofi*- 
ziološke funkcije, motnje pa 
se lahko pojavijo v nosečno
sti, ob porodu, dojenju ter 
klbnakteriji.

4. Stare ljudi zaradi ocenje
vanja preostale delovne spo
sobnosti. Starejši ljudje so 
posebno ogrožene Skupine v 
industriji, ko pridejo s spre
membo organizacije in delov
nih metod v novo okolje, ki 
zahteva prilagoditev in spre

membo delovnega ritma za
radi vsega tega pa se razvija 
občutek osamljenosti, zapo
stavljenosti to odvečnosti.

Da bi pa tako obsežno pre
ventivno delo lahko uspešno- 
vršili, bi v vsaki večji delov
ni organizaciji morala biti 
skupina strokovnjakov, ki bi 
v njej sodelovali psihologi, 
zdravniki, medicinske sestre, 
socialni družbeni delavci in 
tehnologi. Predvsem pa bi v 
delovnih organizacijah nujno 
bóllo treba izsiliti, da bi du
ševna higijena postala sesta,v- 
tem da bi zdravstvena služba 
ni dal kadrovske politike, s 
načrtovala društveno higijen- 
Sko delo.

Dr. Oto Kikel

Mladinski, aktiv je v fe
bruarju organiziral šahovski 
turnir za člane in mladince, 
ki so se pomerili tudii med 
seboj, vendar te točke niso 
štele za končno razvrstitev.

Rezultati:
Člani:
'Sedej tog. Maks 13, Valja

vec Stane 11,5, Mali Peter 
10,5, Gašperlin Marjan 10, 
Krč Milan 6, Dobrin Franc
5,5 to Abramovič Nikola 2 
(točki.

Mladinci:
Zdenko Sulgaj 6, Klančar 

Lado 5, Miro Roblek 4, Mi
helič Jože 4, Mudrič Rado 3, 
Ahačič Dušan 3, Valjavec 
Ivan 2 in Plantari Marjan 1 
točka.

Kegljanje
V petek, 9. februarja, sta 

'mladinski aktiv to osnovna 
organizacija sindikata organi
zirala kegljaško tekmovanje v 
Zvirčah za prvenstvo naše to
varne za mladince in člane. 
Prvi trije obeh kategorij so 
dobili pokale to plakete. Ude
ležba je pokazala, da so člani 
kolektiva zelo zainteresirani 
za taka tekmovanja, zato jih 
bomo še organizirali. Sodni
kom, ki so vodili tekmovanje 
se iskreno zahvaljujemo.

Tekmovalo je 22 članov in 
22 mladincev.

Rezultati:
Mladinci:
1. NUNAR Ruda 240 kegljev,

2. ZUPAN Anton 213 kegljev,
3. JAPELJ Lado 200 kegljev.

Članic
1. PRAPROTNIK Ivo 213 

kegljev, 2. PRAPROTNIK 
Janko 211 'kegljev, 3. NUNAR 
Joža 210 kegljev.

Mali leksikon 
INDEKS

Ce pogledamo v slovar tujk 
kaj pomeni beseda indeks bo
mo v njem našli veliko raz
ličnih pomenov. Največkrat 
zadenemo v besedo indeks v 
statističnih primerjavah raz
nih podatkov. Ce sem zapisal 
raznih, to še ne pomeni, da 
so ti podatki tudi raznovrstni. 
Nasprotno, o indeksu lahko 
govorimo le takrat, kadar pri
merjamo istovrstne, prirejene 
podatke. Za kaj pravzaprav 
gre? Ce vzamemo nek poda
tek in ga skušamo primerjati 
z drugim istovrstnim podat
kom, potem vidimo ali je ta 
drugi podatek manjši, enak 
ali večji od prvega, ki mu 
pravimo osnova ali baza. Ce 
vzamemo, da je baza 100 in 
je drugi podatek manjši od 
baze, potem bo indeks manj
ši od 100, če bo enak bo in
deks 100 in večji bo indeks 
nad 100.

V statistiki zasledimo cela 
poglavja, ki govore o indek
sih, ki so sicer zelo uporaben 
analitičen instrument.

Proizvodnja 
v januarju

Rezultati proizvodnje v ja
nuarju so ugodnejši, kot so 
bili nekaj mesecev nazaj. 
Sam plan proizvodnje sicer 
še ni bil izpolnjen, vendar pa 
je za PUR planirana proiz- 
je bilo izdelano 7.347 parov 
obutve več kot januarja 1972. 
Po posameznih enotah pa je  
izpolnitev plana prikazana v
tabelah:
510 — sekalnlca 98%
511 — Izd. zg. delov 119 %
512 — izd. zg. delov 88%
515 — izd. zg. delov 95 %
520 — mont. oddelek 101 %
521 — mont. oddelek 101 %
522 — mont. oddelek 99 %
523 — mont. oddelek 91 %
524 —- mont. oddelek 100 %
528 — mont. oddelek 101 %
530 — plastika 114 %
531 — gumama 114 %
532 — poliuretan 104 %
540 — usnjama 127%

Proizvodnja za pomladan- 
sko-poletno sezono je v pol
nem teku, tudi oskrba mon
tažnih oddelkov s potrebnimi 
polizdlekov je potekala nor
malno, vsled tega pa je tudi 
izpolnjevanje plana v mon
tažnih oddelkih ugodnejše. V 
izdelavah zgornjih delov plan 
proizvodnje ob upoštevanju 
upoštevanju števila zaposle
nih ni bil Izpolnjen, vehdar 
pa so po prvih podatkih za 
mesec februar, tudi tu dose
gli boljše rezultate.

V obratih vzporedne dejav
nosti je bil plan izpolnjen, po
sebej pa moram omeniti, da 
vodnja za vse proste sobote 
ter da bo le ob izpolnitvi ta- 
postavljenega plana in nor
malnem defektu zadovoljena 
potreba po PU — podplatih 
v montažnih oddelkih.

Franc Grašič

Zaradi obsežnosti in pomembnosti današnjega gradiva sem 
tokrat izpustil vsebino običajne šeste strani t. j. križanko in 
Prišli — odšli. Urednik



Ustavna dopolnila in mi OSNOVNA ORGANIZACIJA SINDIKATA 
»PEKO« TRŽIČ — organizacijski 
odbor smučarskega tekmovanja

Osnovni namen XXI., XXII. 
XXIII. ustavnega dopolnila 
je v organizacijsko in eko- 
nomsko-pravnem zagotovilu 
upravljanja z družbenimi 
sredstvi in to tako, da se bo
sta kar najbolj uveljavila sa
mostojna poslovna dejavnost 
in samoupravljanje, da se 
čimbolj onemogoči raznim 
»predstavnikom« družbe raz
polagati z rezultati dela in 
da je le delavec-ustvarjalec 
vrednosti tudi izvajalec vseh 
pravic, ki mu gredo iz dela 
v združenem delu. Dosedanji 
problemi v našem samouprav
nem sistemu so bili pred
vsem materialni, ki so nepo
sredno vplivali na dejanski 
samoupravni položaj delav
cev. Prava uresničitev mate
rialnih interesov bo šele omo
gočila razpolagati delavcem z 
vso novo ustvarjeno vred
nostjo in mu dala pravico 
tudi do dela sredstev v ban
kah, velepodjetjih in raznih 
skladih in proračunih.

Tako ustavna dopolnila! 
Kako pa to pri nas v praksi? 
Komisija za uskladitev no
tranje zakonodaje v podjetju 
z ustavnimi dopolnili je po 
doslej opravljenih številnih 
konzultacijah pripravila ob
razložitev variante, da se pod
jetje konstituira v TOZD in 
ga že posredovala, osnovna 
organizacija zveze komuni
stov, ki je o njem razprav
ljala na zboru 20. 2. 1973. To 
je bil pravzaprav tudi začetek 
javne razprave, ki naj bi bila 
v nadaljnjih desetih dneh tu
di izvedena v vseh delovnih 
enotah. Po proučitvi vseh 
možnosti, variant in oblik so 
se komunisti v razpravi za
vzeli za enotno TOZD, čeprav 
bo morda prihodnost pokaza
la, da bi lahko tudi mreža in 
PUR bili TOZD. Obrazložitev 
za konstituiranje TOZD, ki 
bo brez dvoma osnova za jav
no razpravo je sledeča:

I. Ena TOZD zagotavlja 
enotnost ciljev podjetja. Ta 
enotnost ni samo izraz soli
darnosti, ampak je predvsem 
vedno doslej zagotavljala 
upešnost podjetja; tesna po
vezanost proizvodnje in in
dustrijske prodajne mreže je 
nedvomno dala povsem novo 
kvaliteto v nastopanju na tr
žišču, ki je koristila tako 
prodajni organizaciji kot pro
izvodnji. Če bi vsak del za
sledoval samo svoj interes, 
bi že dolgo bil PEKO brez 
industrijske mreže, saj so bi
li pogoji za gospodarjenje 
bolj ugodni zdaj za eno zdaj 
za drugo stran.

Tesna povezanost je pome
nila tudi solidarnost v oteža- 
nih pogojih, zato večjo sigur
nost vsakega delavca. Nor
malno je, da Je podjetje v 
sedanjem obsegu poslovanja 
razvilo več služb, ki ne po- 
sluiejo po ekonomskih prin
cipih, če jih gledamo izolira
no, nedvomno pa je njihov 
delež pri skupnih rezultatih 
enakovreden, ker pomagajo 
drugim pri uresničitvi njiho
vih ciljev.

Enotnost ciljev pomeni eno
ten, črvst plan, po katerem

se razvija podjetje. Cilj posa
meznih delov podjetja je lah
ko samo izvrševanje planskih 
nalog, da bi v harmoničnem 
sodelovanju vseh delov dose
gli skupen cilj. To sodelova
nje ne more biti tekma, kdo 
bo dosegel več in prej, am
pak uglašeno delo po vnaprej 
določenem ritmu. V tako ure« 
jeni organizaciji pa je odveč 
ugotavljanje, kateri del pod
jetja je več doprinesel k 
skupnemu rezultatu po kri
teriju tržne cene, ampak je 
to smatrano samo po krite
riju izvrševanja planskih na
log.

2. Podjetje je v investicij
ski politiki razvijalo bolj ti
sta področja, ki so največ 
obetala in je tudi sedaj v 
procesu pospešenega razvoja 
proizvodnje poliuretana, v na
slednji fazi verjetno trgovske 
organizacije, pri čemer je ne
dvomno zaostala proizvodnja 
obutve.

Komisija meni, da bi v tem 
trenutku bilo nepošteno de
liti premoženje, ki je rezultat 
skupnega dela, pri tem pa av
tomatično dati nekaterim de
lom boljše pogoje kot dru
gim, ki so se odpovedovali 
zaradi teh boljših pogojev. 
Neda pa se izmeriti, kakšno 
je bilo to odpovedovanje, ni
ti ni rešeno vprašanje, kako

Prospekt
pomlad - poletje 73
Iz tiska je izšel naš 14. po 

vrsti prospekt modelov obut
ve za pomlad-poletje 73, ki 
prikazuje na j uspele j še mode
le ženske, moške in otroške 
obutve. Ker letos praznujemo 
70. letnico naše tovarne, smo 
se pri oblikovanju prospekta 
še bolj potrudili. Trud je bil 
poplačan, saj je prospekt 
oblikovno najuspelejši od 
vseh doslej izdanih.

Kakšen namen hočemo do
seči s prospektom? Podrob
neje želimo seznaniti potro
šnika o naši kolekciji, ki vsa. 
ko leto žanje največje uspehe 
za kvaliteto in eleganco. Pro
spekt prikazuje 77 modelov 
obutve.

Distribucija 9U.000 izvodov 
tega prospekta bo izvršena 
kot je bilo določeno. Ustrez
no količino prospektov bomo 
dostavili v naše poslovalnice, 
le-te pa jih bodo razdelile 
kupcem in dostavile v poštne 
nabiralnike. 10.000 izvodov ka
talogov (enaka oblika vendar 
boljša vezava in trše platni
ce) pa bomo razdelili takole:
7.000 izvodov bomo dostavili 
po naslovih in v uredništva 
časopisov in revij, 2.000 izvo
dov za potrebe poslovalnic,
1.000 izvodov pa za potrebe 
same tovarne.

Flore Gros

se vložena sredstva lahko 
vračajo vlagateljem.

3. Dosedanji razvoj podjet
ja vodi k razvijanju central
nih služb, kar je značilnost 
vsake industrije. To zlasti ve
lja za razvojne službe in pri
pravo proizvodnje ter uprav- 
no-prodajno režijo. Več TOZD 
pomeni tudi več vodstev, de
litev razvoja, porazdelitev iz
voznih poslov, rizikov, če naj 
dosledno uveljavimo princip, 
da delovni ljudje v TOZD ne
posredno odločajo o vseh 
vprašanjih v zvezi z njihovim 
delom. Vprašljiva je primer
nost še večjega vodstvenega 
aparata in dvojnost posamez
nih služb v položaju, ko je 
podjetje že zdaj z ozirom na 
sedanji obseg poslovanja, 
močno obremenjeno z režijo.

4. V razvijanju samouprav
nih odnosov smo ves čas na
predovali. Z uspehi na tem 
področju smo lahko zadovolj
ni, vemo pa, da nam še ve
liko manjka do stanja, kakr
šnega smo si zamislili, ko 
smo se odločali za naše sa
moupravne norme. Tega sta
nja nismo dosegli predvsem 
zato, ker zahteven program 
zahteva dosti časa, ker mo
rajo ljudje prilagoditi svoj 
način mišljenja in ponašanja 
novim prilikam, ki smo jih 
tako uzakonili, tega česa pa 
nismo dali. Organizacija, za
mišljena po teh aktih, tako 
še ni prav oživela, ko jo že 
spet hočemo spreminjati, ne 
da bi se prepričali, če je kaj 
dobrega v njej ali ne.

Seveda pa komisija priča
kuje razpravo, veliko uteme
ljenih predlogov, mnenj in 
stališč, kar ji bo seveda vo
dilo pri nadaljnjem delu uve
ljavljanja ustavnih dopolnil 
oziroma poglabljanju in rea- 
liziranju resničnega odločanja 
delavca, njegove iniciative in 
dajanja pobud.

Razpis
Organizacijski odbor pri osnovni organizaciji sindikata 

PEKO razpisuje tudi letos že enaindvajseto tradicionalno 
PRVENSTVO USNJARJEV, ČEVLJARJEV IN GUMARJEV V 
VELESLALOMU, ki bo 18. marca 1972 na Zelenici nad Tržičem.

Pogoji tekmovanja so naslednji:
1. Tekmuje se v štirih kategorijah za posameznike in sicer:
— mlajši člani do 35 let,
— starejši člani od 35—40 let
— veterani nad 45 let
— članice vseh starosti.
2. Za mlajše in starejše člane je proga in start skupen, 

dočim veterani in članice tekmujejo na posebni lažji progi.
3. Za ekipno tekmovanje velja tekmovanje mlajših in sta

rejših članov. Ekipo sestavljajo trije najbolje uvrščeni tekmo
valci posamezne osnovne organizacije sindikata; seštevek nji
hovih doseženih časov je rezultat ekipe.

4. Za najboljši dosežen čas na progi, ki velja za moštveno 
tekmovanje je razpisan poseben prehodni pokal, ravno tako 
se tekmuje tudi za prehodni moštveni pokal. Oba pokala 
preideta v trajno last po dveh zaporednih ali treh zmagah v 
presledkih. Na lanskoletnem tekmovanju je osvoji lprehodni 
pokal za posameznike Anton Primožič, Peko Tržič, moštvenega 
pa tovarna Peko Tržič.

5. V vsaki razpisani kategoriji bodo tekmovalci nagrajeni 
po doseženih rezultatih s praktičnimi darili, ki jih bodo pri
spevale tovarne iz naše panoge.

6. Prijave tekmovalcev naj se pošljejo na naslov: Organi
zacijski odbor pri osnovni organizaciji sindikata Peko Tržič 
do vključno 8. marca 1973. Prijave morajo biti poimenske z 
letnico rojstva.

7. Prenočišče in prehrana sta zagotovljena v Planinskem 
domu na Zelenici in Garni hotelu na Ljubelju.

8. Prevoz iz Tržiča na Ljubelju je možen z rednimi avto
busi, priporočamo pa prihod z lastnimi avtomobili.

9. V prijavi naj bo določen tudi vodja ekipe, ki bo zastopal 
svojo podružnico na seji prireditvenega odbora.

10. Žrebanje startnih številk in seja prireditvenega odbora 
bo dne 17. marca 1973 ob 15. uri v hotelu Gami na Ljubelju.

11. Start bo predvidoma 18. marca 1973 ob 10. uri dopol
dne, vendar si prireditelj pridržuje pravico, da čas in kraj 
prilagodi vremenskim in snežnim razmeram.

12. Razglasitev rezultatov in podelitev nagrad bo po kon
čanem tekmovanju na skupnem kosilu v Garniju ob 14. uri.

13. Vsak tekmovalec tekmuje na lastno odgovornost, stroš
ke udeležbe pa nosijo tekmovalci sami ali njihove osnovne 
organizacije sindikata.

Vabimo vse člane našega kolektiva na ogled tekmovanja, 
vse člane — smučarje pa, da se tekmovanja aktivno udeleže. 
Vse podrobne informacije dobite pri tajnici družbenopolitič
nih organizacij tov. Vidi Bedini, interni telefon 209.

ORGANIZACIJSKI ODBOR 
SMUČARSKEGA TEKMOVANJA 
Predsednik: Janez Kališnik

Akademski slikar naš sodelavec
V februarju [je v naše pod

jetje prišel akademski slikar 
Dušan Preimrl. Izhaja iz zelo 
znane in slavne slikarske dru
žine Šubicev iz Poljanske do
line. Rojen je v Žireh, od ko
der se je preselil v Kranj, 
nato pa v Tržič, kjer je kon
čal takratne prve štiri gim
nazije (danes višje razrede 
osemletke). V Ljubljani je do
končal srednjo šolo za umet
no obrt in se vpisal na umet
nostno akademijo. Med svo
jim študijem ise je ukvarjal1 
tudi z likovnim opremlja
njem knjig za razne založbe, 
tri leta pa je bil tudi tehnič
ni urednik Pionirskega lista, 
kateremu je dal zelo svojsko 
podobo. Na akademiji je štu
diral pri zelo znanih in pri
znanih slikarjih, in sicer ris
bo pri Francetu Miheliču, ter 
slikarstvo pri Maksimu Sede
ju, pri katerem je tudi diplo
miral leta 1965.

Svoja dela je že razstavljal 
po vsej Jugoslaviji in tudi 
izven naših meja. Dobil je

precej laskave ocene zelo vid
nih jugoslovanskih kulturnih 
delavcev, kot sta predsednik 
slovenske akademije znanosti

in umetnosti akademik prof. 
dr. Josip Vidmar in urednik 
kulturne rubrike v Vjesniiku 
Malekovič, ki ga primerja z 
našim velikim slikarjem Ra
čičem.

V svojih delih išče Dušan 
Premrl samostojen izraz in 
vsako njegovo delo predstav
lja nekaj povsem novega, za
to ni ustvaril veliko del, vse
ga skupaj štirinajst. Sliko de
la eno in celo več iet, pri de
lu pa je zelo ekzakten. Če je 
le mogoče se vsak dan vsaj 
nekaj ur posveti svoji umet
nosti. Čeprav že nekaj časa 
ni razstavljal, upajmo, da bo
mo vsaj čez nekaj časa vide
li njegova dela.

Pri nas je zaposlen v pro
pagandi in zato sem mu za
stavil tole vprašanje:

Kako gledate kot umetnik 
na svoje bodoče delo v pro
pagandi?

Menim, da bom v propa
gando vnesel konstantno vi
sok likovni nivo. V tem delu 
ne bo več slučajnosti Samo 
moja skrb bo likovna kultu
ra, da pa bomo dvignili pro
pagando v celoti na višji nivo 
pa bo potrebno sodelovanje 
z ostalimi strokovnjaki v pod
jetju.



Uspešno delo
sai delo podjetja v pre
teklem letu in pokazal na 
letošnje naloge. Poseben 
poudarek pa bo proslavi 
70-letnice našega podjetja 
in se bomo skušali v času 
stanovitnega vremena (v

juliju) zbrati v Podljube
lju na progi za moto- 
cros na centralni pro
slavi.

Na konferenci je bilo 
veliko govora o štipendi
ranju in kadrovski poli
tiki na sploh. Zelo po
membno mesto mora v

delu mladih zavzemati 
izobraževanje in vključe
vanje mladih v samo
upravne organe.

Da bi pritegnili v delo 
mladinskega aktiva tudi 
delavce iz Prijepolja je 
bil Nikola Avramovič po
leg Klare Grašič, Ludvika 
Grmovška, Nike Gros, 
Tomaža Jazbeca, Bojane 
Koder, Bojana Maglice, 
Cirila Ropreta, Franca 
Štruklja in Tatjane Tana- 
cek izvoljen v predsed
stvo.

Program je bil z ne
katerimi dopolnitvami in 
spremembami sprejet. 
Ker se v času redakcije 
še ni zbralo predsedstvo, 
ki bo dalo zaključke, bo
mo le-te posredovali v 
naslednji številki čev
ljarja.

Konference se je ude
ležilo tudi veliko pred
sednikov sosednjih in so
rodnih podjetij ter pred
sednik občinske konfe
rence Jože Klofutar.

Božidar Meglič

Z zbora komunistov

poslovodij na Bledu

Mladinsko konferenco 
je predsedstvo našega 
mladisnkega aktiva orga
niziralo v rekordno krat
kem času, zato ni zameri
ti nekaterim manjšim 
formalno organizacijskim 
težavam, ki so bile na 
sami konferenci.

Kaj je konferenca po
kazala? Najbolj ugodno 
je bila sprejeta dejavnost 
neizkušenega vodstva, ki 
je bilo izvoljeno preteklo 
leto. Posebno predsednik 
Ludvik Perko se je izka
zal na prav vseh področ
jih delovanja v našem 
aktivu. Čeprav nekaterih 
posameznih akcij nismo 
izvedli, je konferenca 
sprejela sklep, da se delo 
v preteklem letu oceni 
kot dobro.

Tudi glavni direktor 
Jože Dolenc je bil podob
nega mnenja. V svoji raz
pravi je poudaril, da bi 
zelo želel, da bi uresničili 
program bodočega dela 
in bi se s svojim delom 
orientirali na popoldan
ski čas. V kratkem je ori-

Sestanek
Kljub temu, da se je prav

zaprav zapoznela zima šele 
začela v naših razvojnih služ
bah mislijo že na naslednjo 
zimo. Namesto da bi se ve
selili »bele opojnosti« so vne
mali novo j esensko-zims ko 
to že od decembra priprav- 
kalekaijo, ki jo bomo te dni 
prikazali našim kupcem do
ma in v tujini. "Največji ku
pec so vsekakor naše proda
jalne. Poslovodjem jo bomo 
pokazali na Bledu v dneh od
26. februarja do 21. marca.

(Poslovodjem, ki se bodo v 
hotelu Jelovica zbrali v petih 
skupinah, bomo poleg naše 
kolekcije posredovali tudi do
polni'ni program kooperan
tov in uvozne obutve. Sezna
nili jiih bomo tudi o modnih 
gibanjih, o .posebnih kvalite
tah nove obutve, o novih ma
terialih, namemnosti itd. Po
govorili Pa se bomo tudi o 
uspešnosti in problemih te
kočega poslovanja naše trgov
ske mreže.

Salamander obvešča:
V našem časopisnem obve

stilu: »visoke cene usnja bre
menijo čevljarsko industrijo«, 
smo opazili, da bo prišla čev
ljarska industrija zaradi ab
normalne podražitve kož in 
usnja v zelo težek položaj. 
Tudi zadnja zimska sezona

Sestanki s poslovodji so za 
naše poslovanje izrednega po
mena, saj so oni in njihovi 
prodajalci vez s končnimi po
trošniki naših izdelkov. Od 
njih izvemo, kako so jo  kup-

V času od 26. 2. do 1. 3. 
smo v hotelu »Jelovica« na 
Bledu organizirali seminar za 
prodajalce naše prodajne 
mreže. Seminar so se udele
žili tisti trgovski pomočniki, 
ki so stopili v delovno raz
merje od zadnjega takega se
minarja. Seminar je bil raz
deljen v dve skupini: proda
jalci iz poslovalnic v Slove
niji so sestavljali eno Skupi
no in drugo prodajalci iz 
ostalih poslovalnic v državi.

Poleg ogleda tovarne in opi
sa tehnološkega postopka, so 
jim  strokovni delavci iz pod-

je bila zelo neugodna, ostalo 
je v trgovini in proizvdnji 
zelo veliko zimske neprodane 
obutve. Z namenom, da bi 
odpravili neuravnovešenost 
med proizvodnjo in prodajni: 
mi možnostmi, je UO sklenil 
uvesti v nekaterih obratih 
skrajšani delovni čas, neka-

ci sprejeli, kako so zadovolj
ni s kvaliteto in kaj pri njej 
pogrešajo. Udeležili se ga bo
do vsi naši vodilni delavci. O 
rezultatih pa vas bomo še ob
vestili. Milan Jazbec

jetja predavali o interni za
konodaji, organizaciji in sa
moupravljanju, nagrajevanju, 
posebno pomembno pa je bi
lo predavanje o proučevanju 
psihologije (potrošnika, ki ga 
je pripravil priznani Strokov
njak na tem področju tov. 
Tone Podjed, psiholog iz Cen
tra za napredek trgovine in 
embalaže v Ljubljani.

Upamo in želimo, da bi ta 
seminar koristil prodajalcem 
pri vsakdanjem delu jn jim 
nudil izboljšave in novosti za 
kvalitetnejšo prodajo.

Milka Meglič

tere nerentabilne obrate pa 
zapreti. Nazadnje je vzrok 
temu tudi velik uvoz obutve 
iz držav, ki imajo nižje pro
izvodne stroške kot so naši, 
dz katerih smo tudi mi pri
morani pokriti del naših po
treb.

20. februarja so na zboru 
komunistov izvedli dodatne 
volitve v sekretariat. Novi 
člani sekretariata so: Leopold 
Slabe, Bojan Klemenčič, Vik
tor Sedej in Darko Lausegar.

Po dodatnih volitvah so 
razpravljali o  uveljavljanju 
ustavnih dopolnil Pri nas. 
Uvodno obrazložitev je dal 
tovariš Slavko Hvalica, pred
sednik komisije, ki jo je iz
volil delavski svet, da pripra
vi ustrezna tolmačenja. Naj
prej je spregovoril o  ustavnih 
dopolnilih nasploh, nato pa o 
postopku ustanovitve temelj
ne organizacije združenega 
dela in nazadnje je podal še 
mnenje komisije.

Razprava ni dala željenih 
rezultatov. Sprejeto je bilo 
samo mnenje, da naj bi naše 
podjetje postala ena temelj
na organizacija združenega 
dela in da se čimveč odloča
nja prenese iz posrednega na 
neposredno. S tem pa se ne 
smejo zapreti vrata, da bi se 
v bodočnosti ustanovila iz že 
obstoječe organizacije še ena 
ali več temeljnih organizacij 
združenega dela.

Tovariš Milan Jazbec je 
proti koncu razprave dejal, 
da bi bilo potrebno na naj
bolj demokratičen način po-

Pbter Jenko je na domači 
Skakalnici v Sebenjah postal 
letois republiški prvak med 
mlajšimi mladinci v smučar
skih skokih. Pol teta je za
poslen v naši tovarni, popol
dne pa hodi v večerno osem
letko. Obetajočemu športniku 
iskrene čestitke za res velik 
■uspeh.

staviti interno zakonodajo, 
nato pa v danih okvirih naj- 
umneje izvrševati vsakodnev
ne delovne naloge.

Na koncu je sekretar osnov
ne organizacije ZK Ivan Gre
gorc opozoril na popis vsega 
članstva in obvestil o sklepu 
sekretariata, da se izključi 
tovariš Kregar zaradi kraje. 
Sprejeli so tudi sklep, da ni
ma pravice vstopa v naše pod
jetje, četudi kot delavec dru
gega podjetja.

Božidar Meglič

Čevljarjeva
obvestila

Mesec dni izhajanja Čevljar- 
jevih obvestili je že pokazal 
na kalko zelo ugoden odmev 
so naletela pri članih našega 
kolektiva. Novice, pisane v 
telegrafskem slogu in množi
ca konkretnih podatkov so 
■kakor pravimo »iz prve ro
ke«. Menim, da smo tako v 
obveščanju stopili velik ko
rak naprej. Kot sem že v 
uvodniku prvih (Ceviljairjevih 
obvestil zapisal, bi želeli', da 
vsi člani kolektiva daste pri
pombe, predloge in želje, kaj 
si še žalite, da objavimo, kaj 
vas posebej zanima. Mnogi so 
se že oglasili in resnično pri
spevali k temu, da objavlja
mo res najpomembnejše po
datke.

Pni razdeljevanju čevljarje
vih obvestil sem bil deležen 
mnogih 'laskavih pohval in 
spodbudnih besed, pa tudi 
pripomb kot je: »Ali nimate 
nič drugega početi?« Verje
mite mi, da Čevljarjevih ob
vestil ne pišemo zato, da ima
mo delo, ker simo sposobni 
delati tudi kaj drugega, piše
mo jih zato, da bi vsi kot 
samoupravljalci bili v stal
nem stiku z vsemi važnejšimi 
gospodarskimi in drugimi do
gajanji v podjetju.

Da so Čevljarjeva obvestila 
pričela izhajati in da izidejo 
vsak torek zjutraj imajo naj
več zaslug: glavni direktor 
Jože Dolenc, ki sodeluje pri 
vseh redakoijah in je bil 
glavni pobudnik, da smo 
sploh začeli s tiskanjem, prid
na dekleta v razvoju, ki jih 
pišejo in rišejo ter sodelavci; 
v tiskarni, ki kljub težavam 
vedno stiskajo do roka.

Seminar za prodajalce

Salamander — skrajšani delovni čas


